
Folketingets Sundhedsudvalg har den 4. maj 2010 stillet følgende spørgsmål 
nr. 539 (Alm. del) til indenrigs- og sundhedsministeren, som hermed besvares.
Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Karen J. Klint (S).

Spørgsmål nr. 539:
’’Ministeren bedes desuden uddybe, i hvilket omfang psykiatriens dårlige 
omdømme, jf. artiklen i Kristeligt Dagblad den 3. maj 2010, skyldes, at det ikke 
i Danmark er lykkedes at tilrettelægge den psykiatriske behandling uden 
stigende anvendelse af tvang, og om dette primært skyldes manglende faglig 
udvikling og forkert tilrettelæggelse i behandlingen, eller om det skyldes 
manglende ressourcer, således der ikke er kapacitet til at forebygge vold og 
anvendelse af tvang. Endelig bedes ministeren oplyse, hvilke tiltag ministeren 
vil sætte i værk for generelt at sikre psykiatrien et bedre omdømme, samt om 
forholdene i psykiatrien vil blive gjort til genstand for en særlig drøftelse i de 
forestående økonomiforhandlinger med Danske Regioner og Kommunernes 
Landsforening.”

Svar:
Jeg skal indledningsvist understrege, at jeg ikke er enig i påstanden om, at det 
ikke er lykkedes at tilrettelægge den psykiatriske behandling uden en stigende 
anvendelse af tvang.

Som jeg sagde på samråd AV den 28. april 2010, så er – og har det altid væ-
ret – denne regerings målsætning, at anvendelsen af tvang i psykiatrien skal 
nedbringes. Derfor har regeringen stor fokus på tvangsanvendelse. 

Opgørelserne over tvangsanvendelse for 2008 viser, at anvendelsen af tvang 
generelt er forholdsvis stabil. Fra 2000-2008 har andelen af psykiatriske pati-
enter, der udsættes for tvang, ligget fast på mellem 20-22 %. Fra 2007-2008 
ses en lille stigning i antallet af personer, der er blevet udsat for henholdsvis 
frihedsberøvelse, tvangsbehandling og tvangsfiksering. Derimod er der sket et 
større fald i anvendelsen af fysisk magt efter psykiatrilovens § 17, som giver 
hjemmel til at fastholde en patient og overføre denne til et andet sted på syge-
huset. Også antallet af tvangsfikseringer er faldet fra 2007-2008. Og fra 2002-
2008 ses en nedadgående tendens i andelen af tvangsfikseringer, der varer 
over 48 timer.

Men jeg skal være den første til at indrømme, at jeg ville ønske, at vi kunne få 
nedbragt anvendelsen af tvang endnu mere. Som et nyt initiativ hertil har rege-
ringen sammen med satspuljepartierne afsat 32 mio. kr. med den seneste 
satspuljeaftale til projekt ”Den gode psykiatriske afdeling”. Formålet med pro-
jektet er at skabe højere kvalitet i behandlingen på de psykiatriske afdelinger i 

Folketingets Sundhedsudvalg

Slotsholmsgade 10-12
DK-1216 København K

T +45 7226 9000
F +45 7226 9001
M sum@sum.dk
W www.sum.dk

Dato: 26. maj 2010
Enhed: Center for sundhed og 
psykiatri
Sagsbeh.: SUMSMJ
Sags nr.: 1003277
Dok nr.:  232195

Sundhedsudvalget 2009-10
SUU alm. del Svar på Spørgsmål 539
Offentligt



Side 2

form af gode behandlingsalliancer, gode og holdbare behandlingsresultater, 
høj patient- og pårørendetilfredshed og mindre tvang. 

Jeg vil desuden gerne minde om, at den aktuelle økonomiske situation gør det 
endnu vigtigere, at vi lærer af hinanden. Fx skal de afdelinger, der gør det 
godt, som har en lavere anvendelse af tvang, succes med at fastholde perso-
nalet, og som har høj patient- og pårørendetilfredshed, lære fra sig til de afde-
linger, som klarer det mindre godt. For det handler ikke alene om ressourcer, 
men i høj grad også om ledelse og kultur. 

Med venlig hilsen

Bertel Haarder  /   Sine Mutanu Jungersted


